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Betoog-IVN 6 juni    1e ronde 4 minuten 
 

Geachte voorzitter en leden van de raad, 

 

Ik spreek hier voor het IVN, de natuurvereniging in Zuidlaren, 

en sta hier voor de belangen van het groen. In de vijf minuten 

spreektijd kan ik moeilijk alle details in de planontwikkeling 

voor het voetlicht halen. Dat past beter bij de tekentafel. Het 

gaat nu om het bespreken van de volumestudie en het 

Stedenbouwkundig plan. 

 

Daarvoor heb ik het volgende betoog: 

Als het voor het voorterrein gaat over de volume studie, 

hebben we het over lengte, breedte en hoogte of diepte. Van 

de lengte en de breedte hebben we ruimteclaims op het 

maaiveld te zien gekregen; van de hoogte is op een maquette 

ook een beeld gevormd. Maar van de diepte hebben we niets 

te zien gekregen. 

Terwijl de functies die een plek moeten krijgen toch in twee 

categorieën zijn te verdelen: 

1. Daglicht is nodig voor leven. Dus voor wonen, fietsen, 

wandelen, maatschappelijke diensten en groen. 

2. Daglicht is niet nodig voor supermarkten en 

parkeervoorzieningen. Die kunnen werken met 

kunstlicht. Supers op het maaiveld plakken de ramen af 

met reclame. Daar zit niemand op te wachten. 
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Dit betekent dat de ruimteclaims van de eerste categorie 

beslist boven het maaiveld ingevuld moeten worden, en dat 

die van de tweede categorie best onder het maaiveld kunnen.  

 

In de praktijk zijn er genoeg voorbeelden. Kijk b.v.  naar de  

Euroborg waar de Jumbo en de parkeervoorziening onder het 

FC-Groningen stadion gevestigd zijn. 

 

Ik kijk via webcams geregeld naar het werk aan de zuidelijke 

ringweg in Groningen. Daar zie je het op dit moment 

gebeuren. De weg krijgt een verdiepte ligging omdat de 

stadjers het destijds doorsneden Sterrebos willen herstellen; 

beneden auto’s; boven een park; en alle verkeerskruisingen 

ongelijkvloers. 

Het is een grootstedelijke oplossing voor een grootstedelijke 

ambitie.  

 

Voor Zuidlaren wordt voor een grootstedelijke ambitie naar 

een kleinstedelijke oplossing gezocht; waardoor de 

ruimtepuzzel complex wordt. En dat is heel beschaafd 

uitgedrukt.  
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Als daar geen heldere keuze wordt gemaakt, dan blijven we 

door modderen. We zien nu al dat het voorterrein weer wordt 

volgepropt met gebouwen en parkeerplaatsen net als 

voorheen met de Prins Bernhardhoeve.  

De Hunze-as komt in de verdrukking en krijgt te maken met 

gevaarlijke kruisingen, terwijl deze as juist de drager van het 

ontwerp moet zijn met de belevenis van ruimte. 

 

Dus óf de ambitie moet omlaag naar kleinstedelijke 

proporties op het maaiveld óf de oplossing moet 

opgeschroefd worden naar grootstedelijk formaat met 

inbegrip van de ruimte onder het maaiveld. 

Het meest voordehand ligt het verlagen van de ambitie. Maar 

….. ondergronds bouwen voorkomt juist ook onveilige 

kruisingen. En wordt er wel eens over een schuilkelder als 

derde functie nagedacht? De wereld is snel aan het 

veranderen. 

Dit is even een voorbeeldje van denken in lagen en 

meervoudig ruimtegebruik. Het is altijd goed om te kijken hoe 

anderen het doen. 

 

Nu even over het IVN in Zuidlaren. Het IVN kan al jaren het 

aantal leden zien groeien. Het zijn er nu ca. 350. Dat zijn 

veelal mensen die het belang van groen uit eigen ervaring 

kennen. Er zitten ook gezinnen achter die een groene 

opvoeding mee krijgen. Deze mensen en vele andere 

Zuidlaarders willen best een verdieping lager hun 
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boodschappen doen om daarna weer vrij in de groene ruimte 

te kunnen adem halen. Wonen in het groen is goud waard. 

 

En dan nu mijn vraag: 

 

Hoe denkt het college met deze puzzel tot een voor ons 

heldere keuze te komen? Krijgen we naast het plan A ook een 

plan B te zien? Of liever nog: 3 alternatieven A, A+ en B.  

Er moet immers voor de Zuidlaarders wat te kiezen zijn. 

Anders loopt de burgerparticipatie in een fuik en kunnen we 

alleen maar tegen zijn. Ik pleit dus voor een plan B inclusief 

gebruik van de ondergrond. Dat schept ook weer ruimte voor 

groen op het maaiveld. 

 

Voorzitter, heb ik nog tijd? 

 

Anders 2e ronde 

  



5 
 

BETOOG-IVN 6 JUNI 2023  PETER 

 

Betoog-IVN 6 juni    2e ronde 2 minuten 

 

Ik citeer nu een tekst uit de brief aan de gemeenteraad van 4 

oktober ’22: 

 “Er wordt tijdens het ontwerpproces ook een doorrekening 

gemaakt van de uitvoeringskosten. Op deze wijze is sturing 

mogelijk op de ontwikkeling van de kwaliteit en de 

kosten/baten.” Einde citaat. 

 

Mijn vraag is:  

 

Hoe worden de baten van de kwaliteit bepaald die niet 

makkelijk uit te rekenen zijn? Is dat iets met gezondheid en 

levensverwachting of biodiversiteit? 

 

Kwaliteit van leven is moeilijk in geld uit te drukken. Er is dus 

grote kans dat straks alleen het geld de doorslag geeft en dat 

de kwaliteit van leven in het putje verdwijnt. En dat willen wij 

niet. 

 

Ik sluit nu af. 

Ik dank U voor uw aandacht. 

 

Peter van den Berg van Saparoea. 



6 
 

BETOOG-IVN 6 JUNI 2023  PETER 

 

 

Evt. uitsmijter 

Beter ten halve gekeerd dan ten hele gefaald. Dit is de laatste 

kans om voor het groene monument Laarwoud herstel te 

plegen. 


